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ÁبازگشتÁاندیشهÁدرÁآهنÁذوب
بهÁابهتÁگذشته

 در آسـتانه آغـاز فصـل جدیـد لیـگ برتـر فوتبـال 
پرسـابقه ترین  از  یکـی  خلیج فـارس،  باشـگاه های 
تـا بـرای بیسـت و  ایـران آمـاده می شـود  تیم هـای 
پنجمیـن بـار پـای بـه رقابت هـا بگـذارد؛ تیمـی کـه 
همیشـه در میـدان بـوده، امـا هیـچ گاه بالای سـکوی 

قهرمانـی نرفتـه اسـت.
 ذوب آهـن اصفهـان بـا بیسـت و چهارفصـل حضـور 
مداوم، گوشـه ای از تاریخ فوتبال ایران به شـمار می رود. 
تیـم فوتبال ذوب آهن اصفهان یکی از چهارتیمی اسـت 
کـه از بـدو تولـد لیگ برتـر تا امـروز، هر فصـل در این 
رقابت هـا حضـور داشـته، امـا باوجـود ثبات سـاختاری، 
هنوز نتوانسـته طعـم قهرمانـی در لیگ برتـر را تجربه 
کنـد. تیمـی کـه همیشـه در صحنـه حاضـر بـوده، اما 
همیشـه یـک پلـه پائین تر از جام ایسـتاده اسـت. وقتی 
صحبـت از ثبـات در لیـگ برتر فوتبـال ایـران به میان 
می آیـد، ذوب آهن اصفهـان بی تردیـد در جمع تیم های 
شـاخص قـرار می گیـرد. تیمـی کـه در تمـام ۲۴ دوره 
لیـگ برتـر حاضـر بـوده و از حیث تـداوم، در کنار سـه 
تیم دیگر پرسـپولیس، اسـتقلال و سـپاهان قـرار دارد، 
امـا نقطه تاریـک کارنامه سبزپوشـان، موفق نبـودن در 
کسـب قهرمانی اسـت؛ چهـار بار نایب قهرمانـی و بارها 
نزدیک شـدن بـه جـام دسـتاورد سـال های اخیـر ایـن 
باشـگاه بـوده و هـر بـار جـام از دسـتان آن هـا گریخته 
اسـت. در لیـگ هشـتم، ذوب آهن تـا آسـتانه قهرمانی 
پیـش رفـت. همه چیـز بـرای پایان خـوش آمـاده بود، 
امـا دراماتیک تریـن اتفـاق پایـان فصـل باعـث شـد تا 
دستشـان از جـام کوتـاه بمانـد. آن ها در مجمـوع چهار 
بار نایب قهرمان شـده اند و پس از اسـتقلال، بیشـترین 
تعـداد نایب قهرمانـی را در لیـگ برتـر دارنـد؛ آمـاری 
کـه اگرچـه نشـانه قـدرت بـوده، امـا همراه با حسـرت 
اسـت. در سـال های اخیر هم ذوب آهن دیگـر آن اقتدار 
گذشـته را ندارد. در لیگ بیسـتم تا آسـتانه سقوط پیش 
رفـت و بـا حضور در رتبـه چهاردهم، از کابوس سـقوط 
گریخـت. ایـن افـول تدریجـی، بـرای تیمـی باسـابقه 

ذوب آهـن، نگران کننـده بود.

ÁدهÁچندÁهایÁتیمÁمقابلÁبازیÁ
میلیونÁدلاریÁسختÁاست

 مدیـر تیـم فوتبـال سـپاهان گفـت: وقتـی قرار اسـت 
مقابـل تیم هایـی با بودجه هـای چند ده میلیـون دلاری 
قـرار بگیریم، سـخت می شـود، فعلًا نمی توانیـم از نظر 

مالـی به آن ها برسـیم.
 بـه گـزارش فـارس، احمـد جمشـیدیان اظهار داشـت: 
تمرینـات را قـرار بـود زودتر شـروع کنیـم و برنامه های 
تیـم و یارگیـری با کارترون بـود؛ اما باتوجه بـه اتفاقاتی 
کـه افتاد کارترون از ادامه همکاری با سـپاهان انصراف 
داد. او ادامـه داد: بـا نظر مدیرعامـل وقت و هیئت مدیره 
محـرم نویدکیا سـرمربی تیم شـد، نویدکیـا در کم ترین 
زمـان ممکـن بـه تیم اضافه شـد؛ کار سـخت بـود؛ اما 
تاکنـون خـوب پیش رفتـه اسـت و طبـق برنامه پیش 
می دهیـم  انجـام  را  تدارکاتـی  بازی هـای  می رویـم، 
و بـرای بـازی مقابـل الدحیـل در پلـی آف آسـیا حاضر 
می شـویم که برای کشـورمان نیز اهمیـت دارد و بحث 
ملـی اسـت. جمشـیدیان بـا بیـان این کـه واقعـاً توقع 
داریـم همـه کمـک کننـد، گفـت: از فدراسـیون توقـع 
کمـک داریـم، برای بسـتن یـک تیم خـوب و پرقدرت 
کـه نماینـده شایسـته ای بـرای هـواداران و کشـورمان 
باشـد و امتیـاز ایران را بـالا ببرد، نیاز به حمایـت داریم؛ 
حریفان پرهزینه و باکیفیت هسـتند و کار سـخت است. 
مدیـر تیـم فوتبـال سـپاهان با اشـاره بـه این کـه تمام 
تلاشـمان را می کنیـم، عنـوان داشـت: توقـع داریـم 
فدراسـیون همکاری های لازم را داشـته باشد، تیم های 
آسـیایی بـا قـدرت در بـازار نقل وانتقـالات حضـور پیدا 
می کننـد؛ امـا در ایـران سـقف قـرارداد پابرجاسـت و 
قوانیـن تازه ای اضافه شـده اسـت البتـه از قانون تبعیت 
می کنیـم. وی افـزود: وقتـی قرار اسـت مقابل تیم هایی 
بـا بودجه هـای چنـد ده میلیـون دلاری قـرار بگیریـم، 
سـخت می شـود، فعـلًا نمی توانیـم از نظـر مالـی بـه 
آن هـا برسـیم؛ امـا الان قوانیـن جدیـدی اضافه شـده 
کـه کار را سـخت کـرده اسـت، غیر از سـقف قـرارداد، 
اضافه شـدن ۳۰ درصـد قـرارداد سـال گذشـته معضـل 
اسـت. جمشـیدیان خاطرنشـان کرد: یک بازیکن جوان 
بـا قـرارداد ۱۰۰ میلیونـی اگـر بخواهـد طی ۳ سـال به 
یـک بازیکن خوب تبدیل شـود و آقای گل لیگ شـود، 
بـا سـقف ۳۰ درصـد بـه یـک میلیـارد هـم نمی رسـد، 
ایـن قانـون مشـکل دارد، بازیکنـان خوبی هسـتند که 
پدیـده شـده اند و بـه تیم هـای بـزرگ منتقل شـده اند؛ 
ایـن قانون فوتبـال را به سـمت کتمان می بـرد و اجازه 
دهیم حقیقت گفته شـود تـا عدالت رعایت شـود. مدیر 
تیـم فوتبـال سـپاهان ادامـه داد: وقتـی می دانیـم یک 
بازیکـن بـه یک باشـگاه بـزرگ انتقـال پیـدا می کند و 
قـرارداد درسـت نیسـت؛ یعنـی قانـون اجـازه می دهـد، 
یـک باشـگاه تخلف کنـد، هرجـا قوانین زیاد می شـود، 
راه هـای دورزدن قانون و تخلفات بیشـتر می شـود. او با 
بیـان این کـه اجازه بدهیـم باشـگاه ها آزادانه تـر فعالیت 
کننـد، گفت: علاوه بـر نظارت بر مباحـث مالی، تمرکز 
را روی درآمدزایـی بگذاریـم، باشـگاه ها را مجبور نکنیم 
کتمـان کننـد؛ الان پرونـده داریم که یک سـال اسـت، 
دسـت نخورده مانـده اسـت؛ باشـگاه سـپاهان همیشـه 
متضرر شـده اسـت و شـب بازی رسـمی در لیگ برتر 
۶ بازیکـن سـپاهان محـروم شـده اند؛ خواسـته ما فقط 
برای سـپاهان نیسـت، لیگ های آسـیا باکیفیت بالایی 
برگزار می شـود و حیف اسـت که چند نماینده در آسـیا 

نداریـم؛ نیازمنـد مربیـان و بازیکنان خوب هسـتیم.

 وقتی VAR امید
 داوران  را به یأس تبدیل می کند

ÁبرایÁرکوردهاÁِمردÁبازگشتÁ
مأموریتÁویژه

 شاید لیگ برتر ستاره های زیادی به خود دیده باشد، اما 
مردانی مانند احسان حاجی صفی فقط یک بار از مسیر 

افتخار، محبوبیت و رکوردهای رنگارنگ رد می شوند.
 احسان حاجی صفی که در فوتبال ایران فقط برای دو 
تیم فوتبال سپاهان اصفهان و تراکتور تبریز به میدان 
رفته، بیش از ۳۰۰ بازی برای سپاهان انجام داده و از 
اسطوره های باشگاه اصفهانی محسوب می شود؛ او پس 
از چندسال دوری از فوتبال ایران و بازی در اروپا، به دنبال 
تجمع ستاره های پیشین سپاهان ازجمله محرم نویدکیا، 
هادی عقیلی و احمد جمشیدیان در کادرفنی این تیم، 
زادگاه خود  به  در آخرین سال های دوران حرفه ای اش 
بازگشت. مدافع چپ سابق تیم ملی فوتبال ایران، در فصل 
گذشته برای تیم آ.اِ.ک آتن یونان ۲۳ بازی انجام داد، 
یک گل زد و روی دو گل تیمش پاس گل داد. باتوجه به 
بسته شدن پرونده فصل ۲۰۲۵ - ۲۰۲۴ سوپرلیگ یونان، 
قرارداد حاجی صفی هم با آ.اِ.ک به پایان رسید و مذاکرات 
نهایی برای بازگشت او به تیم اصفهانی هم به سرعت 
آغاز شد. در پنجره نقل وانتقالات زمستانی فصل بیستم 
لیگ برتر، بازگشت احسان حاجی صفی به سپاهان اتفاق 
افتاد تا یک انتقال ویژه به شمار برود. او چهار سال قبل تر 
هم در پایان فصل شانزدهم لیگ برتر که اوضاع سپاهان 
چندان مناسب نبود، برای دومین بار ماجراجویی جدیدی 
را در فوتبال اروپا و در سوپرلیگ یونان آغاز کرده بود. 
احسان حاجی صفی در هفته های ابتدایی فصل پانزدهم 
لیگ برتر، پس از عملکرد فوق العاده در پنج هفته ابتدایی، 
به فرانکفورت در بوندسلیگای دو آلمان پیوست، اما در 
نخستین تجربه اروپایی اش خوش شانس نبود و باوجود 
شرایط مناسب و ثبت دو گل و یک پاس گل، با فرانکفورت 
به لیگ پائین تر سقوط کرد و در هفته های ابتدایی فصل 
شانزدهم لیگ برتر به اردوی طلایی پوشان بازگشت. در 
شروع فصل هجدهم لیگ برتر که امیر قلعه نویی روی 
نیمکت سپاهان نشست، احسان حاجی صفی پس از یک 
فصل حضور در فوتبال اروپا و بازی در دو تیم فوتبال 
پانیونیوس و المپیاکوس یونان، دوباره در آستانه بازگشت 
به لیگ برتر ایران قرار گرفته بود، اما باشگاه المپیاکوس 
دریافت رضایت نامه ۵۰۰ هزار یورویی را از سپاهان طلب 
کرد و مسعود تابش مدیرعامل وقت سپاهان از پرداخت 
این مبلغ به علت نبود بودجه مناسب سر باز زد. از ابتدای 
فصل بیستم لیگ برتر که محرم نویدکیا سرمربی سپاهان 
شده بود سرانجام احسان حاجی صفی در فرم آماده برای 
دومین مرتبه به سپاهان بازگشت و در نیم فصل دوم که 
طلایی پوشان فصل را با کسب ۶۵ امتیاز و نایب قهرمانی 
فوق العاده به پایان رساندند، عملکرد تأثیرگذاری به ثبت 
رساند و همین باعث رسیدن پیشنهادهای خارجی جدید 
و جدایی چندباره وی از تیم دوران جوانی اش شد. احسان 
حاجی صفی پیش از پایان فصل بیستم لیگ برتر هم دو 
مرتبه دیگر از سپاهان به تیم های اروپایی منتقل شده بود، 
اما سومین ماجراجویی وی متفاوت بود و حاجی صفی به 
مدت چهار سال پیاپی برای آ.اِ.ک آتن یونان به میدان 

رفت و در اوج از این تیم جدا شد.

ÁدوومیدانیÁدرهمÁکلافÁ
اصفهانÁبازÁمیÁشود

 مدیرکل ورزش و جوانان استان اصفهان از برگزاری 
مجمع انتخاباتی ۲ هیئت در مردادماه خبر داد.

 مجمع انتخاباتی هیئت دوومیدانی استان اصفهان دی ماه 
سال ۱۴۰۳ و بعد از نزدیک به ۳ سال برگزار شد؛ اما 
دور  در ۳  انتخابات  این  نبود.  رئیس  انتخاب  از  خبری 
برگزار شد که در نهایت هیچ کدام از ۲ کاندیدا نهایی یعنی 
عزیزالله مشفقی و مهدی معینی موفق به کسب اکثریت 
آرا نشدند تا انتخابات باطل شده و طبق آیین نامه روند 
برگزاری مجمع دوباره ازسرگرفته شود. مهدی صدری، 
مدیرکل ورزش و جوانان استان اصفهان دررابطه با مجامع 
انتخاباتی پیش رو اظهار داشت: انتخابات دو هیئت چوگان 
و دوومیدانی به زودی برگزار خواهد شد. او افزود: در مراحل 
نهایی آماده کردن شرایط برای برگزاری انتخابات هستیم 
و در مردادماه این اتفاق رخ می دهد. صدری تصریح کرد: 
نیز در همین  تعیین تکلیف یک هیئت دیگر  احتمال 
)ترای اتلون(  هیئت سه گانه  انتخابات  و  دارد  وجود  ماه 
به زودی برگزار خواهد شد. پس از استعفای محمدرضا 
برکت، رئیس پیشین هیئت دوومیدانی استان اصفهان در 
تیرماه سال ۱۴۰۱، رامین نعیمی، مجید قربانی، مهدی 
زمانی و مسعود صالحی در دوره هایی کوتاه مدت به عنوان 
فعالیت  اصفهان  استان  دوومیدانی  هیئت  سرپرستان 

کردند.

ÁیکÁبرترÁلیگÁاصفهانیÁداورÁ
سالÁمحرومÁشد

 با اعلام رئیس فدراسیون فوتبال، داور اصفهانی فوتبال 
یک سال از قضاوت محروم شده است.

 فینال جام حذفی فوتبال فصل گذشته بین تیم های 
استقلال تهران و ملوان بندر انزلی برگزار و با قهرمانی 
تیم استقلال به پایان رسید. تیم ملوان به داوری این دیدار 
اعتراض شدیدی داشت و باتوجه به این که این دیدار با 
VAR برگزار شد، سمت اعتراضات به داور VAR یعنی 
احمد محمدی رفت. مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال 
در یک برنامه تلویزیونی اظهار داشت: داور VAR فینال 
جام حذفی را یک سال محروم کردیم و هیچ قضاوتی 
حتی در لیگ هایی پایین تر نخواهد داشت. به این ترتیب، 
احمد محمدی، داور اصفهانی که قضاوت های خوبی در 
فصل گذشته داشت، به دلیل اشتباه در اتاق VAR در 
بازی فینال جام حذفی یک سال از قضاوت محروم شده 

است.

 اسـتفاده از سیسـتم کمـک داور ویدئویـی در فوتبـال ایران با 
چالش هـای متعددی روبه رو اسـت و بسـیاری از کارشناسـان 
بـر ایـن بـاور هسـتند کـه ایـن تکنولـوژی به جـای کاهـش 
اشتباهات داوری گاهی مشـکلات جدی تری در زمینه داوری 

ایجـاد کرده اسـت.
 ورود سیسـتم کمـک داور ویدئویـی )VAR( بـه لیـگ برتـر 
ایـران، نقطـه عطفـی در راسـتای ارتقـای دقت و انصـاف در 

قضاوت هـای فوتبـال کشـور محسـوب می شـود.
 بااین حـال، ضعـف زیرسـاخت های فنـی مانـع از تحقـق 
انتظـارات جامعـه فوتبـال شـد. فصـل گذشـته بـا حضـور 
نخسـتین داوران زن در تیم هـای VAR همـراه بـود کـه 

داشـتند.  قابل قبـول  عملکـردی 
اگرچـه ظاهـراً ایـن فصـل پرتحـول بـه نظـر می رسـید، 
امـا چالش هـای عمـده ای از جملـه خطاهـای داوری مکـرر 
علی رغـم اسـتفاده از VAR، اتـلاف زمـان طولانـی بـرای 
بازبینـی صحنه هـا، به کارگیـری گزینشـی ایـن فنـاوری در 
دیدارهای حسـاس، و کمبود داوران مجرب مسلط بر سیستم، 
همگی گواه شـکاف قابل توجه بین کیفیت اجـرای VAR در 
ایـران و اسـتانداردهای جهانـی بودنـد. طی روزهای گذشـته 
خبرگـزاری ایمنا بـرای بررسـی چالش هـا و فرصت هایی که 
اسـتفاده از VAR در فصـل گذشـته بـرای فوتبـال مـا ایجاد 
کـرده اسـت میزبـان نـوذر رودنیـل، مهـدی اخوان و رسـول 
احمدی از مدرسـان و کارشناسـان داوری کشورمان بوده است 
و در میزگـردی تمـام ابعاد این موضوع را بررسـی کرده اسـت 

کـه بخـش پایانـی آن را در ادامـه می خوانید.
ÁÁهستندÁهاÁدلالÁایرانÁفوتبالÁمافیایÁ

 نـوذر رودنیـل، کارشـناس داوری کشـورمان دربـاره نقـش 
دلال هـا بـر وضعیـت داوری می گویـد: مافیای فوتبـال ایران 
باشـگاه ها  و  فوتبـال  فدراسـیون  کـه  دلال هایـی هسـتند 
نمی تواننـد جلـوی آن هـا را بگیرنـد، بـر ایـن باور هسـتم که 
درآمد دلال ها از بازیکنان بیشـتر اسـت؛ اگـر بتوانیم این مافیا 
را به شـیوه های مختلف از بدنه فوتبال کشـور جدا کنیم رشـد 
چشـمگیری خواهیم داشـت، امـا چنین اتفاقـی رخ نمی دهد؛ 
بنابرایـن بایـد اقدامی توسـط فدراسـیون فوتبال و باشـگاه ها 
بـرای بهبـود این شـرایط صـورت گیـرد. او درباره اسـتفاده از 
دو داوروسـط در یک مسـابقه می افزاید: زمانی ایده اسـتفاده از 
دو داوروسـط در زمین مسـابقه اجرایی شـد، اما چنین شیوه ای 
جـواب نداد؛ کمیته نظارت بـر داوری در اسـتان ها وجود ندارد، 
فیفـا می گوید بـرای داشـتن فوتبال قـوی و پویا بایـد داوران 
قـوی و پویا داشـته باشـید و برای تحقق چنیـن امری ناظران 
باید پویا و قوی باشـند، اسـتعدادهای خوبی در اسـتان ها وجود 
دارنـد، امـا به دلیل نبـود کمیته نظارت توانایی دیده نمی شـود 
از نظـر مـن تا زمانی که کمیته نظارت نباشـد توانایی پرورش 

داور را نخواهیم داشـت.
ÁÁهستمÁموافقÁVARÁاتاقÁدرÁبانوانÁحضورÁباÁ

 کارشـناس داوری کشـورمان تصریح می کنـد: تاکید می کنم 
تا زمانی که کمیته نظارت در اسـتان ها وجود نداشـته باشـد و 
از تجربه داوران پیشکسـوت استفاده نشود مشکلات بسیاری 
در حیطـه داوری بـروز پیـدا می کنـد. او دربـاره حضـور بانوان 
در اتـاق VAR ادامـه می دهـد: در بعضـی از صحنه ها نیازی 
بـه بررسـی VAR نیسـت، امـا داور شـهامت سـوت زدن در 
 VAR آن صحنـه را نـدارد، اگرچـه بـا حضور بانـوان در اتـاق
موافق هسـتم، اما داشـتن تجربه بین المللـی نمی تواند ملاک 
فرصـت دادن بـه آن هـا باشـد؛ چراکـه پشـت سـر گذاشـتن 
کلاس هـای VAR نیـز یکی از شـرط های لازم برای حضور 

بانـوان در اتاق VAR اسـت.
ÁÁÁداورانÁورزشیÁهایÁرشتهÁتمامÁاصلیÁرکنÁ

هستند
 رودنیـل بـا اشـاره بـه اسـتعداد سـوزی در حیطـه داوری 
خاطرنشـان می کنـد: تا زمانـی که هیئت های اسـتانی به این 
نتیجه نرسـند که رکن اصلی تمام رشـته های ورزشـی داوران 
هسـتند مشـکلاتی نظیـر فاصله گرفتـن داوران جـوان از این 
حیطـه رخ خواهـد داد؛ اگـر کمیته نظارت وجود داشـته باشـد 
افرادی که اسـتعداد قضاوت در زمین مسـابقه را دارند فرصت 
اثبـات توانایی هـای خـود را پیـدا خواهند کـرد، اما هیئت های 
اسـتانی بر چنین امر مهمی سـرمایه گذاری نمی کنند. او بیان 
می کنـد: گاهی مشـاهده می شـود کـه دسـتمزد داوران اندک 
اسـت؛ چراکه هیـچ برنامه ریزی بـرای پرداخت دسـتمزدهای 
آن هـا وجـود نـدارد و بـه همیـن دلیـل رغبـت به حضـور در 
حیطـه داوری کاهـش روندی نزولی داشـته اسـت؛ به رئیس 
هیئـت فوتبـال اصفهان گفتـه ام جایـگاه داوری اسـتان نباید 
این چنین باشـد؛ باید از ارزش های اسـتانی اسـتفاده شود، باید 
به پیشکسـوتان داوری اسـتان بها دهند و از تجربه آن ها برای 

آمـوزش جوانان اسـتفاده کنند.
ÁÁباشیمÁاشتباهاتÁقدردانÁبایدÁ

 کارشـناس داوری کشـورمان عنـوان می کنـد: اگـر خلاقیت 
وجـود نداشـته باشـد پـول و تحصیـلات از دسـت خواهنـد 
رفـت؛ در اسـتان اصفهان در زمینه داوری خلاقیتی به چشـم 
نمی خورد، چرا از پتانسـیل داوران باتجربه اسـتفاده نمی شـود؟ 
طی روزهای گذشـته مسـابقات فینال پیشکسوتان برگزار شد 
و تمام مسـئولان اسـتانی در این مسـابقه حضور پیـدا کردند، 
امـا متولـی فوتبـال اسـتان بـه دلیـل تـرس از انتقـاد در این 
مسـابقه حاضـر نشـد. او یـادآور می شـود: انتقاد خوب اسـت، 
بایـد قـدردان اشـتباهات باشـیم، چراکه اگر اشـتباهی نباشـد 
تجربـه بـه دسـت نمی آیـد، بنابرایـن نبایـد از انتقاد تـرس و 
دلهره داشـت؛ مگر می شـود متولی فوتبـال اصفهان در چنین 
تقابلـی حاضـر نشـود؟ از سـوی دیگـر انتخاب هـای اشـتباه 

موجـب می شـود داوران شایسـته از میـدان دور بمانند.
ÁÁÁاستفادهÁVARÁازÁوپنجمÁبیســتÁلیگÁدرÁ

نشود
 VAR رودنیـل در پاسـخ بـه این سـؤال کـه آیـا اسـتفاده از 
در فصـل آینـده می توانـد مؤثر باشـد یـا خیر تأکیـد می کند: 
نتیجه گیـری مـن از تمام مسـائلی که درباره آن صحبت شـد 
این اسـت که در لیگ بیسـت و پنجم از VAR استفاده نشود، 
چراکه این سیسـتم کمـک داور ویدئویی کمک حال فوتبال ما 
نخواهـد بود؛ آراسـتگی یکـی از ویژگی هـای بارز داور اسـت؛ 
چراکـه ایـن حیطـه ارزش والایـی دارد؛ تمام این مشـکلات 
مرتبط با نداشـتن آمـوزش صحیح در تمام ابعاد اسـت؛ زمانی 
چنین مشـکلاتی برطرف می شـود که همه چیـز روی اصول 
پیـش بـرود. او اضافه می کنـد: ما توانایـی اسـتفاده از ناظران 
باکیفیت را داریم و تنها کافی اسـت از تجربه افرادی اسـتفاده 
شـود که سـال ها اسـت در این حیطـه فعالیـت کرده اند؛ یکی 
از وظایـف ناظـر هموارکـردن مسـیر داوری اسـت، در فوتبال 
مـا ناظـری وجـود دارد که بـرای یـک اشـتباه داور را به تندی 
نقـد کـرده اسـت؛ درصورتی که پیـش از انتقاد باید بـرای وی 
زمینه سـازی انجـام شـود. رودنیـل تاکیـد می کنـد: اگـر قرار 
اسـت فصـل آینده از کمـک داور ویدئویی اسـتفاده شـود باید 
از VAR واقعـی کمـک بگیریـم؛ نیمـی از مشـکلات داوری 
کشـورمان مرتبـط با انتخابـات هیئت ها اسـت و بر ایـن باور 
هسـتم که تمـام آن هـا مهندسـی می شـود؛ درصورتی که در 

ورزش بایـد انتصابـات جای انتخابـات را بگیرد.
ÁÁÁاستفادهÁVARÁازÁباشگاهÁچندÁبرایÁتوانÁنمیÁ
کرد

 مهـدی اخـوان، کارشـناس داوری کشـورمان دربـاره حضور 
بانـوان در اتـاق VAR می گویـد: در مسـابقات جهانی والیبال 
آقایـان در بیشـتر بازی هـا بانـوان قضـاوت مسـابقات را بـر 
عهـده داشـتند، زمانـی داوران فوتبـال در رشـته فوتسـال نیز 
قضـاوت می کردنـد، امـا رفته رفتـه امـر جداسـازی داوران رخ 
داد کـه به نفع داوری کشـورمان بـود؛ باتوجه به اینکه آموزش 
داوری در کشـور مـا ضعیـف اسـت مشـکلاتی کـه در زمینه 
قضـاوت بـه وجـود آمـده اسـت را نمی تـوان نادیـده گرفـت؛ 
 VAR اگـر قرار اسـت داور به تنهایی قضـاوت کند نیـازی به
نـدارد. او می افزایـد: فدراسـیون فوتبـال باید بر حیطـه داوری 
سـرمایه گذاری کنـد، برای نمونه بایـد برای تعـدادی از داوران 
کلاس آمـوزش VAR برگزار شـود و ایـن مهم نباید تنها در 

فوتبـال پایتخت خلاصه شـود، بلکه باید برای تمام اسـتان ها 
 VAR چنیـن اتفاقی رخ دهـد؛ نمی توان برای چند باشـگاه از

اسـتفاده کرد.
ÁÁاستÁاشتباهÁماÁکشورÁدرÁداورÁانتخابÁروشÁ

 کارشـناس داوری کشـورمان تصریح می کنـد: روش انتخاب 
داور در کشـور ما اشـتباه است، متأسـفانه در فوتبال ما افرادی 
بـرای قضـاوت انتخاب می شـوند کـه اسـتعداد داوری ندارند، 
بنابراین باید کمیته اسـتعدادیابی تشـکیل شـود، اگر موفق به 
آموزش داور باکیفیت نشـویم همچنان با مشـکلات متعددی 
در امـر قضـاوت روبـه رو خواهیـم بـود، به همین دلیل اسـت 
کـه در رده نوجوانـان از داوران ۵۰سـاله اسـتفاده می شـود، 
درصورتی کـه باید بهتریـن داوران بـرای رده های پایه انتخاب 
شـوند؛ باید به اسـتعدادهای داوری که با فوتبال آشـنایی دارند 
میـدان داده شـود؛ چراکـه آشـنایی با فوتبـال امر قضـاوت را 
آسـان تر می کنـد. او ادامـه می دهـد: رکـن اصلـی هـر هیئت 
و فدراسـیون داوران هسـتند، نزدیـک بـه چهارهـزار بـازی را 
قضـاوت و جـزو اولیـن نفراتی هسـتم که برای نخسـتین بار 
بازی فوتسـال را در اسـتان اصفهان برگزار کرده ام؛ بیشـترین 
داوری را انجـام داده ام، پـس چـرا نبایـد از تجربه هـای فردی 
همچون من در کمیته داوران اسـتان اصفهان اسـتفاده شـود؟ 
هیـچ فـردی نیسـت از هیئـت فوتبـال اسـتان سـؤال کنـد 
چـرا چنیـن داوری کـه تجربـه حضـور در بازی هـای بـزرگ 
را دارد بایـد کنـار بنشـیند؟ بـه همین دلیل اسـت کـه امروزه 
تنهـا یـک داور اصفهانـی در لیـگ برتـر داریم، جای تأسـف 
دارد کـه هیئت هـای اسـتانی قـدردان افراد باتجربه نیسـتند. 
اخـوان در پاسـخ بـه ایـن سـؤال کـه اسـتفاده از VAR در 
لیـگ بیسـت و پنجـم مؤثر خواهـد بود یـا خیر خاطرنشـان 
می کنـد: اگـر قـرار اسـت در فصـل آینـده از VAR اسـتفاده 
شـود باید تمام زیرسـاخت های آن در تمام ورزشـگاه ها وجود 
داشـته باشـد، چراکه در غیر این صورت عدالتـی در فوتبال ما 
رعایـت نخواهـد شـد؛ داوران مـا علاوه بـر آراسـتگی باید به 
زبان انگلیسـی نیز مسـلط باشـند، اما امـروزه چنین مـواردی 
در حیطـه داوری مـا دیـده نمی شـود و بـه همیـن دلیـل این 
حرفـه مسـیری نزولـی در پیـش گرفتـه اسـت؛ تـا زمانی که 
هیئت هـای ورزشـی از تشـکیل کمیتـه داوران ترس داشـته 
باشـند بـا چنیـن بحران هایـی روبـه رو خواهیم بود؛ مشـکل 
اینجـا اسـت که انتقـاد هم فایده نـدارد، بدون تردیـد تا زمانی 
کـه هیئت ها تلاشـی برای ارتقای داوری نکنند گـره ای از کار 

ما بـاز نخواهد شـد.
ÁÁاستÁضعیفÁماÁداورانÁسطحÁ

 رسـول احمـدی، مـدرس داوری کشـورمان دربـاره آمـوزش 
مبحـث VAR در کلاس هـای درجه سـه می گویـد: در آینده 
تـلاش خواهیم کـرد تا حدودی مبحث آشـنایی بـا VAR را 
داشـته باشـیم، زمـان اندکی در اختیـار کلاس های آموزشـی 
اسـت و بـه همیـن دلیل بسـیاری از مـوارد حـذف یا خلاصه 
خواهنـد شـد؛ ضمـن اینکه بایـد توجه کـرد بسـیاری از افراد 
در کلاس هـای درجـه سـه تنها برای داشـتن مـدرک داوری 
شـرکت می کننـد و پس از آن مسـیر خـود را ادامه نمی دهند، 
بنابرایـن زمـان اندکـی بـرای آمـوزش VAR در کلاس های 
درجه سـه خواهیم داشـت و تنها در حد آشنایی می توانیم این 

مبحـث را شـرح دهیـم. او می افزاید: سـطح داوران ما ضعیف 
اسـت و قضاوت باکیفیتی ندارنـد؛ برای در اختیار داشـتن داور 
خـوب بایـد از مدرسـان باکیفیت اسـتفاده شـود؛ ضمن اینکه 
برای مدرسـان نیـز باید سـالانه کلاس های آموزشـی برگزار 
شـود، البته طی شـش سـال گذشته فدراسـیون فوتبال چنین 
کلاس هایـی را برگـزار کـرده اسـت؛ اگرچـه رونـد آمـوزش 
مدرسـان خـوب اسـت، امـا بایـد به ایـن نکته توجه کـرد که 
پـس از برگـزاری کلاس هـای داوری برخـی بـرای دریافـت 
نمـره بیشـتر با مدرسـان تمـاس می گیرنـد و آن هـا را تحت 

می گذارند. فشـار 
ÁÁداردÁتفاوتÁداوریÁناظرانÁسطحÁ

 مـدرس داوری کشـورمان تصریـح می کنـد: در فوتبـال مـا 
افـرادی بـرای قضـاوت انتخاب می شـوند که اسـتعداد داوری 
ندارند، بنابراین باید کمیته اسـتعدادیابی تشـکیل شـود و این 
موضوع در کلاس های درجه سـه بیشـتر به چشـم می خورد؛ 
به همین دلیل شایسـته سـالاری در داوری از بین رفته است، 
از سـوی دیگـر ناظرانی وجـود دارند که با رفتارهـای خود داور 
را بـا یـک اشـتباه بـه طـوری شـماتت کرده انـد کـه او از این 
حیطـه فاصلـه گرفته اسـت. او ادامه می دهد: در یک مسـابقه 
در رده هـای پایه به عنـوان داور قضاوت کـردم و در دقیقه ۸۶ 
بـه سـود یکی از دو تیـم پنالتی اعلام کردم، اما سـرمربی تیم 
مقابـل مـن را تهدید کـرد؛ پس از بازی ناظر مسـابقه به دلیل 
اینکـه پنالتـی را در دقیقه حساسـی اعـلام کردم مـن را مورد 
شـماتت قـرار داد، چراکـه بر این باور بود امکان داشـته اسـت 
پـس از پایـان بازی اتفاق ناگـواری برای مـا رخ دهد؛ بنابراین 

سـطح ناظران نیز متفاوت اسـت.
ÁÁباشدÁداشتهÁراÁکافیÁانگیزهÁبایدÁداورÁ

 احمـدی خاطرنشـان می کنـد: در واقـع تفاوت سـطح کیفی 
ناظـران و البتـه تحـت تأثیـر بـودن برخـی از آن هـا موجـب 
کشـورمان  داوری  حیطـه  در  سـالاری  شایسـته  می شـود 
نادیـده گرفتـه شـود؛ برای نمونـه برخـی از داوران بر اسـاس 
ملاک هایـی غیـر از کیفیـت قضاوت انتخـاب می شـوند؛ در 
جدالـی میـان فجـر سپاسـی و فـولاد خوزسـتان کـه بر سـر 
صدرنشـینی بـا یکدیگـر رقابت داشـتند به دلیـل مصدومیت 
سـعید مظفـری زاده بـه جـای وی در زمین مسـابقه قضاوت 
کـردم و باوجـود اینکه عملکرد خوبـی از خود ارائـه دادم، اما تا 
مدت هـا فرصت داوری در اختیار مـن قرار نگرفت و همان جا 
متوجـه شـدم دسـت هایی در کار اسـت و این در حالی اسـت 
کـه مـن تـا این لحظـه تنها یـک بـار فدراسـیون فوتبـال را 
از نزدیـک دیـده ام. او بیـان می کنـد: داوری ارزشـمند اسـت 
و بـه همیـن دلیل بایـد تجدید نظـری روی دسـتمزد داوران 
انجـام شـود؛ چراکـه داور بایـد انگیـزه کافی را داشـته باشـد، 
هیئت هـای فوتبال نیز باید سـالیانه چنـد مرتبه بـرای داوران 
خود کلاس آموزشـی برگـزار کنند، برخلاف آنچـه که انتظار 
می رود هیئت های اسـتانی نسـبت به بحث آموزش، شایسـته 
سـالاری و پرورش داوران بی توجه هسـتند و به همین دلیل 
وضعیـت قضـاوت در فوتبال ما روزبه روز بدتر می شـود؛ انتظار 
مـی رود در آینـده شـاهد برقراری عدالت در این زمینه باشـیم؛ 
نبایـد برای پول یا چیز دیگری شایسته سـالاری نادیده گرفته 
شـود، چراکه از نظر معنوی نیز باید در آخرت پاسـخگو باشیم.

ÁÁباشدÁهاÁتیمÁتمامÁبرایÁبایدÁVARÁ
 مـدرس داوری کشـورمان عنـوان می کنـد: در زمینـه داوری 
آمادگـی جسـمانی،  ویژگی هایـی همچـون دانـش داوری، 
حضـور بـه موقـع در صحنه هـا، تمرکـز و آشـنایی بـا زبـان 
انگلیسـی اهمیـت دارد و تمـام ایـن مـوارد دست به دسـت 
یکدیگـر می دهند کـه داور در عرصه هـای بین المللی فعالیت 
کنـد. او اضافـه می کنـد: بـرای برگـزاری لیـگ برتـری پویا 
نیازمنـد زیرسـاخت هایی همچـون اسـتفاده یکسـان تمـام 
تیم هـا از VAR بـا تجهیـزات کامـل هسـتیم و در کنـار آن 
بایـد آمـوزش کار بـا VAR بـه داوران نیز مدنظر قـرار گیرد؛ 
به طورکلـی برای اجـرای عدالت در لیگ برتـر باید کمک داور 
ویدئویـی بـرای تمـام تیم ها مورد اسـتفاده قرار بگیـرد و تنها 
در ایـن صـورت در فصـل آینـده لیگـی پویا خواهیم داشـت.

ورزش اصفهان خارج از گود 
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